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Już po raz osiemnasty kapituła powołana 
przez dziennik Rzeczpospolita pochyliła się 
nad funkcjonowaniem samorządów. Prowa-
dzony przez czasopismo ranking jest uzna-
wany za jeden z najbardziej prestiżowych 
i wiarygodnych. Kapitule przewodniczy były 
premier prof. Jerzy Buzek. Członkowie usta-
lają zasady i dokonują oceny funkcjonowa-
nia samorządów. Pod lupę biorą: inwestycje, 
skuteczność w pozyskiwaniu dochodów, 
działania w zakresie ochrony środowiska, 
współpracę z organizacjami pozarządowy-
mi, efektywność obsługi mieszkańców przez 
urzędników itp.

Ranking podzielony jest na trzy kategorie: 
miast na prawach powiatu, gmin miejskich 
i miejsko-wiejskich i gmin wiejskich.

Wśród 881 gmin miejskich i miejsko-wiej-
skich pierwsze miejsce uzyskały Starachowi-
ce, zdobywając aż 75,92 punkty. To miasto 
z 47 638 mieszkańców. Jak wypadły funkcjo-
nujące na terenie wydawania DEMOKRATYCZ-
NEJ jednostki samorządu terytorialnego? 

Spośród 4 samorządów tej kategorii naj-
wyższe miejsce zajmuje Miasto i Gmina 
Siewierz, które z ubiegłorocznej 22 lokaty 
wzniosło się wysoko i otarło o podium, notu-

jąc 4 lokatę. Siewierz uzyskał aż 71,84 punk-
tów. Przypominamy, że na terenie admini-
stracyjnym tej jst mieszka 12 387 osób. Sie-
wierski samorząd uzyskał najwyższe miejsce 
spośród tych leżących w granicach powiatu 
będzińskiego. Będzin zajął 93 lokatę, Czeladź 
9, Sławków 33, Wojkowice 587.

Po Siewierzu jest „długo, długo nic” znajo-
mego i dopiero 188. lokatę zajmuje Gmina 
i Miasto Koziegłowy z 44,27 punktami. Ko-

ziegłowski samorząd widać odrobił lekcje, 
bo w ubiegłym roku zajmował 515 miejsce. 
Na terenie GiM mieszka 14 348 osób.

Kolejny samorząd – Miasto i Gmina Żarki 
zajmuje dopiero 378 miejsce (poprzed-
nio 556) z 37,91 punktami. Na terenie MiG 
mieszka 8451 osób.

Ostatnia pozycja wśród lokalnych samo-
rządów, ale nie ostatnia w rankingu - to 
759 miejsce i Myszków. Miasto zanotowało 

spadek z 744 lokaty. Zdobyło jedynie 28,87 
punktów. Mieszka tam 31 261 osób.

W kategorii gmin wiejskich weryfikowano 
1523 samorządy. Pierwsze miejsce wywal-
czyła Wielka Wieś (95,22 punktów), na której 
terenie mieszka 13 162 osoby. W pierwszych 
dwóch setkach rankingu trudno szukać znajo-
mej nazwy. Dopiero na 262 lokacie pojawia 
się Gmina Janów, która zresztą zanotowała 
spadek w porównaniu do ubiegłego roku o 42 
oczka. Janów uzyskał w tym roku 46,36 punk-
tów. Na terenie gminy mieszka 5958 osób.

Następny, choć przewijać trzeba o kilka-
dziesiąt miejsc, jest dopiero Poraj. Gmina za-
jęła w tym roku 316 lokatę (poprzednio 391), 
uzyskała 45,27 punktów. To niewątpliwie 
najliczniejsza z gmin wiejskich na naszym 
terenie. Mieszka tam 10 822 osób - więcej 
niż w MiG Żarki.

Kolejno plasuje się Gmina Niegowa na 468 
miejscu (poprzednio 526) z 41,97 punktami. 
Mieszka tam 5604 osób.

Najgorzej wypadła Gmina Lelów, która 
z 473 lokaty spadła na 700 miejsce. Uzbie-
rała w tym roku 37,82 punktów. Mieszka tam 
4794 osób. (kk), Foto: urzędy miast i gmin

N A S Z E  S A M O R Z Ą D Y  D A L E K O  P O Z A  P O D I U M
Jedynie Siewierz uplasował się na bardzo wysokiej pozycji w kategorii gmin miejskich i miejsko-wiejskich w tegorocznym rankingu samo-

rządów Rzeczpospolitej. Pozostałych próżno szukać w pierwszej setce. Niesamowity progres zaliczyła GiM Koziegłowy, w tabeli konkurso-
wej skoczyła o 327 oczek. Spadek o 227 pozycji odnotowała Gmina Lelów. Po stronie spadkowiczów mamy 3 samorządy, tych z sukcesami - 5.
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KIEROWCO UWAŻAJ!
5 0  z ł  z a  p o z o s t a w i e n i e 
pojazdu z uruchomionym 
silnikiem i oddalenie się (np. 
by się nagrzał);

300 zł za odśnieżanie pojazdu 
z uruchomionym silnikiem;

300 zł  i  8  pkt  karnych  - 
za nieodśnieżone światła;

500 zł i 8 pkt za nieodśnieżone 
tablice rejestracyjne;

od 20 zł do 3000 zł (było 
500 zł)  za poruszanie się 
nieodśnieżonym pojazdem!
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Solidarna Polska zapewnia, że zmiany 
w prawie były konieczne i mają uchronić 
Polaków przed nieuczciwą lichwą i naduży-
ciami firm pożyczkowych. Kredyty, pożyczki, 
raty za zakupy mają być bezpieczne i tańsze. 
Wprowadzono uczciwe, rynkowe limity wszel-
kich opłat i oprocentowania.

Zakupy na raty

Firmy pożyczkowe kuszą ratami z zerowy-
mi odsetkami, często jednak do pożyczki 
ratalnej doliczane są różne prowizje, marże, 
opłaty za złożenie wniosku itp. Ukrytą formą 
marży może być też obowiązkowe ubezpie-
czenie pożyczki, którego żąda od nas sprze-
dawca przy zakupie. Udzielający pożyczki 
mają obowiązek podawać klientom jej rze-
czywisty koszt. Magiczne RRSO (rzeczywista 
roczna stopa oprocentowania) to ważna dla 
nas informacja. Jeśli RRSO wynosi 96,5%, to 
oznacza, że za kupiony sprzęt zapłacimy dwa 
razy więcej, mimo że sprzedawca kusił nas 
„niskimi odsetkami”. Same odsetki nominal-
ne od kredytu ratalnego rzeczywiście mogą 
być niskie, ale reszta kosztów to właśnie mar-
że, prowizje i inne ekstra opłaty.

Po zmianach

- Nowe przepisy kończą z dowolnością 
w ustalaniu dodatkowych opłat za zakupy 
na raty. Nie będzie można do woli doliczać 
prowizji i marży, co prowadzi do sytuacji, 
że nieświadomi klienci mają często problemy 
w spłacie rzekomo atrakcyjnie oprocentowa-
nej pożyczki.

Maksymalny limit dodatkowych opłat zo-
stanie ustalony na 45% całkowitej kwoty 
pożyczki w okresie trwania umowy. A jeśli 
zdecydujemy się na rozłożenie rat na 6 mie-
sięcy, to dodatkowe koszty nie będą mogły 
przekroczyć 25% (suma odsetek i kosztów 
pozaodsetkowych). W razie przedtermino-
wej spłaty konsumentowi przysługuje od 

pożyczkodawcy proporcjonalny zwrot wszel-
kich opłat i kosztów związanych z pożyczką, 
nie tylko odsetek, przykładowo prowizji oraz 
ubezpieczenia. Limit odsetek pozostanie 
na obecnym poziomie, czyli maksymalnie 
20,5 proc. w skali roku – czytamy w wyjaś-
nieniach MŚ.

Przykład: obecnie kupując telewizor 
za 2500 zł na raty (12 miesięcy), możemy 
ponieść koszty w wysokości nawet 4387,50 
zł (odsetki maksymalne – 512,50 zł i koszty 
pożyczki tj. ubezpieczenie, opłaty prowizje 
itp. – 1375 zł). Po zmianach za telewizor w tej 
samej cenie, kupując go na raty, możemy za-
płacić maksymalnie 3512,50 zł (wysokość 
maksymalnych odsetek zależy od sposobu 
spłaty – 512,50 zł i koszty pożyczki – 500 zł). 
Różnica jest spora.

Szybkie pożyczki bez zdzierstwa

Pożyczki nagłej potrzeby, tak zwane chwi-
lówki – niewielkie kwoty na krótki okres 
z minimum formalności. To była największa 
bolączka. Klienci często nie zdawali sobie 
sprawy z kosztu takiej pożyczki. Później brali 
kolejną na spłatę pierwszej, wpadając w spi-
ralę zadłużenia. RRSO potrafiło przyprawić 
o mdłości, w skrajnych przypadkach wynosiła 
nawet kilka tysięcy procent.

Zmiany na lepsze

Zmiany w prawie będą podobne jak w przy-
padku zakupów ratalnych. Ograniczą dowol-
ną dziś możliwość nakładania dodatkowych 
drastycznych opłat, obniżone zostaną kosz-
ty pozaodsetkowe i wprowadzony zostanie 
zakaz rolowania długu. Limit opłat zostanie 
radykalnie zmniejszony – do 20% kwoty 
pożyczki w skali roku i maksymalnie do 45 
procent w całym okresie kredytowania. Limit 
odsetek od samej pożyczki, będzie jak dotąd 
ograniczony do 20,5% w skali roku.

Przykład: dla 1000 zł szybkiej pożyczki 
wziętej na 12 miesięcy możemy mieć do 
spłaty 2155 zł (do kwoty pożyczki doliczyć 
należy do 205 zł odsetek i dodatkowe, nie-
mal nielimitowane opłaty na przykład 950 
zł). Po zmianach będziemy musieli spłacić do 
1405 zł (kwota podstawowa, suma odsetek 
zależnych od sposobu spłaty – do 205 zł i do 
200 zł opłat dodatkowych).

Limit odsetek będzie obowiązywał w przy-
padku wszystkich pożyczek konsumenckich 
(do 255 tys. 550 zł) udzielonych na podsta-
wie ustawy o kredycie konsumenckim.

Pożyczki od osób prywatnych

Przy pożyczce udzielanej na podstawie 
umowy cywilno-prawnej zostanie wprowa-
dzony limit dodatkowych opłat w wysokości 
20% pożyczonej kwoty w skali roku, nie wię-
cej jednak niż 25% w całym okresie kredy-
towania.

Przykład: pożyczamy od znajomego 10 000. 
zł dziś trudno określić limit kwoty do zwrotu, 
ograniczone są tylko odsetki – maksymalnie 
2050 zł, dodatkowe opłaty nie są ograniczo-
ne. Po zmianach zapłacimy maksymalnie do 
14 050 zł (kwota bazowa, odsetki 2050 zł i do 
2000 zł opłat dodatkowych).

Ustawa antylichwiarska precyzyjnie okre-

śla, gdzie zaczyna się lichwa. Zawiera jasną 
definicję kosztów pozaodsetkowych, wprowa-
dza każdorazowe badanie zdolności kredyto-
wej, a także większy nadzór nad instytucjami 
pożyczkowymi.

Zmiany w pigułce

-Nowe przepisy to koniec żerowania 
na ludzkiej krzywdzie i pożyczkowego nie-
wolnictwa!

- Do tej pory pożyczenie 1000 zł na 30 dni 
wymagało spłaty 1275 zł.

- Po przyjętych zmianach koszt takiej po-
życzki na 30 dni został obniżony do zaledwie 
50 zł! CZYLI PONAD 5 RAZY TANIEJ!

Nowe przepisy to:

- jasna definicja kosztów pozaodsetkowych 
bez ukrytych opłat „małym druczkiem”

- limit sumy zabezpieczenia

- ochrona na etapie poddania się egzekucji 
i klauzuli przez dłużnika

- niższe koszty pozaodsetkowe 10%/10% 
zamiast obecnych 25%/30%

- nadzór Urzędu Komisji Nadzoru Finanso-
wego nad firmami pożyczkowymi z karami do 
15 mln zł 

- zakaz dochodzenia i cesji pożyczki udzie-
lonej z naruszeniem prawa.

Ta ustawa to koniec strachu dla polskich 
rodzin. To koniec patologii polegających 
na tym, że nawet „niewielka chwilówka" 
wzięta na lichwiarskich warunkach urasta do 
niemożliwych do spłacenia rozmiarów. Nowe 
przepisy skutecznie ochronią Polaków! - wy-
jaśnia dr hab. Marcin Warchoł, Wiceminister 
Sprawiedliwości.

Katarzyna Kieras

U W A G A  P O Ż Y C Z K O B I O R C O  –  W A Ż N E  Z M I A N Y  W  P R A W I E !
-  J o l a n t a  p o ż y c z y ł a  2 5  t y s .  S t r a c i ł a  d o m  w a r t  3 0 0  t y s .  M ą ż  p o p e ł n i ł  s a m o b ó j s t w o .  M a g d a l e n a  w z i ę ł a  1 0 0  t y s . 

na leczenie syna. Ma oddać milion. Stefanii za 20 tys. grozi utrata domu. Takich tragedii już nie będzie - Sejm przyjął naszą ustawę antylichwiarską. To cios 
w lichwiarzy – powiedział 4 listopada Minister Sprawiedliwości i szef Solidarnej Polski Zbigniew Ziobro. Kilkanaście dni później akt został podpisany przez Prezydenta RP.

P O M O Ż E C I E ?
C z ł o n k o w i e  N S Z Z  „ S o l i d a r n o ś ć ”  p r z y  d a w n y m  M y s z k o w s k i m  Z a k ł a -

d z i e  M e t a l u r g i c z n y m  „ M y s t a l ”  a p e l u j ą  d o  s w o i c h  p r z y j a c i ó ł ,  z n a j o m y c h 
i ich bliskich o pomoc w odnalezieniu wszelkich materiałów dotyczących działalności związku

- Od około dwóch lat wraz z Lesławem 
Oleksiakiem planujemy i czynimy kroki, 
by wydać opracowanie na temat pierwszej 
działalności związkowej w Myszkowie. Chce-
my opowiedzieć historię lokalnej „Solidar-
ności”, strajku i pierwszych kilku lat działal-
ności związkowej w Myszkowskim Zakładzie 
Metalurgicznym „Mystal”. Jeździmy do daw-
nych znajomych, żeby pozyskać materiały do 
publikacji. Odwiedziliśmy już ponad 20 osób. 
Mamy kilkanaście życiorysów i fotografii 

osób z Komitetu Strajkowego z września ‘80 
roku. Mamy też kilkanaście osób wspierają-
cych. Pragnę nadmienić, że udało nam się 
zorganizować dwa spotkania w Częstocho-
wie z historykiem Wojciechem Rotarskim. 
Już w grudniu planujemy zorganizowanie 
spotkania z kilkoma dawnymi działaczami 
na terenie Myszkowa.

Do planowanej publikacji dużą ilość zdjęć 
i materiałów zgromadził L. Oleksiak. Apelu-
jemy o sprawdzenie, czy mają Państwo w do-

mach dokumenty i notatki ze strajku, spis 
osób będących w Komitecie Strajkowym, spis 
osób Komitetu Założycielskiego lub materia-
ły z pierwszych lat działalności – mówi Adam 
Sroka, współzałożyciel pierwszej w Myszko-
wie „Solidarności”.

Osoby posiadające materiały mogą kontak-
tować się z panem Adamem pod numerem 
telefonu: 780 519 396. (kk)
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N O W A  N A D Z I E J A  K O N F E D E R A C J I

To koalicja o charakterze prawicowym i eurosceptycznym, jej członkowie mówią o sobie, że Konfederacja jest jedynym antysystemowym wyborem spoza układu okrągłego sto-
łu (PiS, PO, SLD, PSL). Jednoczą środowiska wolnościowe, narodowe, patriotyczne i konserwatywne. Stają się coraz bardziej atrakcyjni dla młodych, sondaże dają im wynik ponad 
progiem wyborczym. W minionych wyborach parlamentarnych oddano na nich 1 256 953 głosów. W Sejmie mają 11 posłów. Postawili na pracę u podstaw i lokalnie budują kluby.

Z liderem myszkowskiego klubu Konfede-
racji Dariuszem Nowakowskim rozmawiamy 
o bolączkach lokalnych.

- Konfederacja stała się trzecią siłą politycz-
nej prawicy w Polsce. Nowy lider – Sławomir 
Metzen (członek Rady Liderów Konfederacji) 
ma świetny odbiór głównie u ludzi młodych 
i przedsiębiorców. W Myszkowie o Konfede-
racji słychać jeszcze niewiele. Jakie mają Pań-
stwo plany na nadchodzące miesiące?

Dariusz Nowakowski: - W najbliższych mie-
siącach Konfederacja rusza z przedstawieniem 
programu „Po stronie Polski”. Jest to nasza 
odpowiedź na problemy, z którymi boryka się 
nasz kraj, gotowe rozwiązania na walkę z infla-
cją dzięki programom ustaw takim jak:

- „Tanie paliwo”
- „Prąd bez VAT”
- „Tani węgiel”.
Są w nim zawarte również projekty ratowa-

nia polskiej energetyki, rolnictwa oraz odbu-
dowy rodzimego przemysłu zbrojeniowego.

Natomiast zadaniem klubów Konfederacji - 
również tego myszkowskiego - jest przedsta-
wienie ich jak najszerszej liczbie wyborców. 
Z powodu niechęci mediów do Konfederacji, 
czy wręcz przedstawienia naszych poczynań 
w złym kontekście, pozostaje nam wykorzysta-
nie mediów społecznościowych do tego celu.

- Co Myszkowska Konfederacja ma do zaofe-
rowania mieszkańcom?

D.N.: - Myszkowska Konfederacja jako klub 
ma ograniczone możliwości, jednakże prowa-
dzimy działania informacyjne na naszych pro-
filach internetowych, przekazując w ten spo-
sób lokalnym społecznościom nasze programy 
i inicjatywy, jesteśmy również łącznikiem mię-

dzy liderami partii a społeczeństwem, dzięki 
czemu możemy przekazywać problemy lokal-
nych społeczności.

- Gdzie można się z Państwem spotkać?

D.N.: - Na terenie Myszkowa organizowane 
są spotkania otwarte klubu, na których można 
się z nami spotkać, co ogłaszane jest na stro-
nach na FB. Również partia KORWiN prowadzi 
na naszym terenie cykliczne spotkania ot-
warte. Najbliższe takie spotkanie planowane 
jest na styczeń, o czym będziemy informować 
na lokalnych profilach internetowych na FB.

- Czy lokalną Konfederację zobaczymy 
na listach zarówno parlamentarnych, jak i do 
samorządu?

D.N.: - Na listach do Sejmu RP będziemy 
kłaść nacisk, żeby byli przedstawiciele wszyst-
kich powiatów Okręgu. Co do samorządu to 
Konfederacja będzie wystawiać listy do Sejmi-
ku Województwa Śląskiego, wybory powiato-
we i gminne będą zależeć od lokalnych komi-
tetów, z których nasi działacze będą startować.

- Czy planują Państwo zaproszenie liderów 
konfederacji do Myszkowa?

D.N.: - Oczywiście mamy plany, aby zorga-
nizowania takiego spotkania. Na początek 
chciałbym zaprosić posła Jacka Wilka do na-
szego miasta. W późniejszym okresie mam 
nadzieję na zorganizowanie takiego spotkania 
z liderem Konfederacji, lecz nie mogę jeszcze 

zdradzić szczegółów, gdyż są one w trakcie 
przygotowań.

-  Jakie problemy Myszkowa i okolic zauwa-
żają liderzy lokalnej Konfederacji i jaki mają 
pomysł na ich rozwiązanie?

D.N.: - Największym problemem naszego 
okręgu jest niegospodarność władz. Według 
mnie potrzebne jest wprowadzenie do rady - 
zarówno powiatu, jak i Rady Miasta Myszkowa 
nowych charyzmatycznych osób ze świeżymi 
pomysłami, co do przyszłości naszego okręgu 
i determinacji w ich wprowadzeniu.

- Dziękuję za rozmowę.

Nowa Nadzieja?

We wtorek 29 listopada, Sławomir Metzen 
poinformował, że współtworząca Konfedera-
cję partia KORWiN zmienia nazwę na… „Nowa 
Nadzieja”. Wybór nazwy oczywiście nie jest 
przypadkowy.

- Gdy patrzymy na to, co robią politycy rzą-
dzący Polską i światem, mamy prawo mieć 
obawy co do przyszłości. Mamy bardzo wysoką 
inflację, zagrożenie recesją, bardzo słabą walu-
tę i giełdę. Idzie kryzys. 

Na świecie promowana jest idea, że mamy 
nie mieć niczego, mamy siedzieć w domach, 
nie podróżować, nie jeść mięsa, nie korzystać 
z samochodu. 

Co chwila wymyślany jest wielki problem, 
który rozwiązać może tylko państwowa in-
wigilacja, ograniczanie przemieszczania się 
i podróżowania, zamknięcie małych firm, po-
zbawienie ludzi gotówki, wolności słowa. 

Świat wydaje byś się rządzony przez potężne 
Imperium Zła, próbujące pozbawić nas wolno-
ści i własności. 

Na szczęście nie wszystko jeszcze stracone. 
Dalej są ludzie, mający duszę rebeliantów, 
chcących stawić czoła Imperium Zła, chcący 
przywrócić normalność. Właśnie. Normalność, 
nic więcej. 

Nasz program to powrót do normalności. My 
nie jesteśmy wrogami państwa, chcemy tyl-
ko, żeby państwo nie było naszym wrogiem. 
Chcemy, żeby urzędnicy byli dla nas, a nie 
my dla nich, żeby ułatwiali nam życie, a nie 
rzucali nam kolejne kłody pod nogi. Chcemy, 
żeby policja zamykała bandytów, oszustów 
i złodziei, żeby uczciwy obywatel na widok 
policjanta czuł bezpieczeństwo, a nie strach. 
Żeby policja ze strażą miejską nie goniły sta-
rowinek dorabiających do emerytury drobnym 
handlem na ulicy. Żeby prawo było pisane tak, 
by chronić Polaków, a nie wielkie międzynaro-
dowe korporacje. 

Państwo ma być pomocne dla uczciwych 
i praworządnych, surowe dla chcących żyć 
na czyjś koszt oszustów i złodziei. Chcemy, 
żeby uczciwie pracujący Polak był w stanie 

utrzymać na dobrym poziomie siebie i swoją 
rodzinę, bez liczenia na jałmużnę od państwa. 
Żeby miał dom, dwa samochody i pieniądze 
na wakacje w dowolnym miejscu na świecie. 
Chcemy dumnej, bogatej Polski, bogatej boga-
ctwem swoich obywateli. 

Nasz program nie jest radykalny, jest bar-
dzo prosty i oczywisty, oczekiwany przez 
większość Polaków: przywróćmy normalność. 
Jesteśmy partią ludzi pracujących oraz uczą-
cych się. Jesteśmy partią ludzi biorących od-
powiedzialność za własne życie. Tacy ludzie 
są, nadzieją na to, że zatrzymamy Imperium 
zła, ochronimy wolność, własność i sprawied-
liwość i przywrócimy normalność! 

Dlatego, władze partii uznały, że musimy 
dokonać liftingu naszej nazwy. Dotychczasowa 
nazwa: Konfederacja Odnowy Rzeczypospoli-
tej Wolność i Nadzieja zostanie skrócona i od-
świeżona. Od teraz nazywamy się Nowa Na-
dzieja. Wierzę, że ta prosta, pozytywna, wręcz 
filmowa nazwa jeszcze lepiej niż poprzednia 
oddaje nasze cele, nasz program, nasze za-
mierzenia. Niech moc będzie z wami! – napi-
sał na swoim profilu facebookowym świeżo 
upieczony lider, S. Metzen. 

Katarzyna Kieras 

Foto: D. Nowakowski, S. Metzen
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„Czy po mnie przyjdziesz?” – tysiące rodzin Szlachetnej Paczki, również w tym roku, zadaje sobie to pytanie, czekając na swoich darczyńców – czytamy na stronie internetowej wiel-
kiej pomocowej akcji. Tegoroczna edycja trwa już od jakiegoś czasu. Możemy już wybierać rodziny, którym chcemy pomóc. Każda z nich została zweryfikowana przez wolontariuszy.

Szlachetna Paczka to akcja, której nie 
trzeba nikomu przedstawiać. Warto wziąć 
w niej udział i pomóc najbardziej potrze-
bującym. A wesprzeć Szlachetną Paczkę 
można na 3 sposoby:

- wpłacić środki jednorazowo lub stale, 
co miesiąc, dane do przelewu:

Nr konta:

21 1750 0012 0000 0000 2060 1264

Odbiorca:

Stowarzyszenie WIOSNA,

ul. Berka Joselewicza 21, 31-031 Kraków

Tytułem:

Pomagam ze SZLACHETNĄ PACZKĄ;

- wesprzeć dziecko, chroniąc je tym sa-
mym przed wykluczeniem i biedą:

W Akademii Przyszłości pomagają Dzie-
ciom z niską samooceną, bez wiary w siebie. 
Aż 30% z nich pochodzi z rodzin z trudną 
sytuacją materialną. Dzieci – dzięki wspar-
ciu Darczyńców – co tydzień spotykają się 
na zajęciach z indywidualnym opiekunem 
z Akademii. Tutor odbudowuje ich poczucie 
własnej wartości i pokazuje jak samodziel-
nie pokonywać dotychczasowe trudności, 
by dziecko nie zabrało ich w dorosłość i nie 
wpadło np. w biedę. 

Na stronie https://tiny.pl/wd32q moż-
na poznać historię dziecka i wesprzeć je 
w określony sposób.

- wesprzeć rodzinę z bazy Szlachetnej 
Paczki, dary trafią do potrzebujących pod-
czas Weekendu Cudów zaplanowanego 
w tym roku między 10 a 11 grudnia.

LISTA RODZIN

Specjalnie dla Państwa publikujemy 
krótkie historie rodzin z terenu, na którym 
wydawana jest DEMOKRATYCZNA. Każda 
potrzebująca rodzina określa trzy kluczo-
we potrzeby, tych jednak jest znacznie 
więcej. Nie zdołamy zamieścić wszystkich 
na łamach gazety. Zachęcamy do odwiedze-
nia podanych stron internetowych (link, qr 
code) i wsparcia.

powiat myszkowski

Pani Karolina z Rodziną (7-osobowa)

5 dzieci w wieku od 18 miesięcy do 17 lat

Pan Krzysztof przez 
lata pracował jako pra-
cownik budowlany. Jego 
pensja zaspokajała po-
trzeby rodziny. Jednak 
kilka lat temu zaczęły 
się problemy zdrowot-
ne. Przez stan zdrowia nie może podjąć 
pracy. Jedyną nadzieją była operacja, lecz 
po przeprowadzonych badaniach okazało 
się, że operacja niesie za sobą skutki nie-
wskazane dla zdrowia. Pani Karolina ze 
łzami w oczach opowiadała o swoim życiu. 
Chciałaby jak najlepiej dla swoich dzieci. 
Sytuacja, w jakiej się znaleźli, nie pozwala 
jej podjąć pracy. Pani Karolina musi opie-
kować się dziećmi, ponieważ Julia cierpi 
na rzadką chorobę genetyczną. Leczenie 
pochłania znaczną część budżetu, ponieważ 
również syn Szymon jest niepełnosprawny 
i obecnie jest w trakcie diagnozy. Rodzina 
utrzymuje się z przyznanych zasiłków 4809 
zł. Po odliczeniu kosztów utrzymania i le-
czenia 2696 zł rodzinie pozostaje 687 zł 
na osobę.

3 kluczowe potrzeby: żywność, środki czy-
stości, szafa

Potrzeb jest znacznie więcej, można je 
znaleźć pod linkiem: https://www.szla-
chetnapaczka.pl/wybor-rodziny/rodzi-
na/95330/2289

Magazyn: Myszków, Żarki

powiat będziński

Pani Teresa z Rodziną (3-osobową)

Pani  Teresa podej-
mowała zatrudnienie 
kilkukrotnie za granicą. 
Szereg sytuacji dopro-
wadził rodzinę do obec-
nej sytuacji. Wypadek 
Pana Zenona, po którym 
został osobą niepełnosprawną oraz choroba 
pani Edwardy, a następnie zdarzenie loso-
we w postaci wypadku pani Teresy w czasie 
pracy, podczas którego uszkodzona została 

jej prawa ręka. Pani Teresa próbowała wal-
czyć w sądzie o odszkodowanie, jednak nie 
udało jej się. Czytaj więcej

3 kluczowe potrzeby: wózek inwalidzki, 
lodówka mała 40 l, telefon dla osoby star-
szej

Więcej potrzeb: https://www.szla-
chetnapaczka.pl/wybor-rodziny/rodzi-
na/95715/2178

Pan Adam z Rodziną (4-osobową)

2 dzieci w wieku od 2 miesięcy do 2 lat

Rodzina od półtora roku 
wynajmuje samodzielnie 
mieszkanie. Pan Adam 
dokłada wszelkich starań, 
aby zapewnić rodzinie 
godne warunki, jednak 
z powodu braku dosta-
tecznego wykształcenia trudno mu znaleźć 

pracę z dobrym wynagrodzeniem, podej-
muje się więc dorywczo prac w budow-
lance. Rodzina kilka miesięcy temu wzięła 
kredyt na bieżące potrzeby i doposażenie 
mieszkania. Pani Justyna aktualnie prze-
bywa na urlopie macierzyńskim, podczas 
którego poświęca się opiece nad córkami. 
Rodzina, chcąc się usamodzielnić, zmu-
szona była wynająć mieszkanie, którego 
koszty najmu okazały się bardzo wysokie. 
Konieczność wynajęcia owego lokum spo-
wodowana była procesem sądowym, który 
toczy się między panem Adamem, a jego 
byłą partnerką w obszarze sprawowania 
opieki nad Sandrą. Rodzina utrzymuje się 
z prac dorywczych pana Adama oraz świad-
czeń socjalnych na dzieci, co łącznie wynosi 
5348 zł. Po odliczeniu kosztów utrzymania 
mieszkania wynoszących 2445 zł rodzi-
nie na życie pozostaje 726 zł miesięcznie 

na jedną osobę.

3 kluczowe potrzeby: Kurs na wózki wid-
łowe, Mikrofalówka, Odkurzacz

Więcej potrzeb: https://www.szla-
chetnapaczka.pl/wybor-rodziny/rodzi-
na/95610/2178

Pani Katarzyna

Pani Katarzyna jest sa-
motną, niepełnosprawną 
osobą. Nigdy nie wyszła 
za mąż, nie ma dzieci. Jej 
życie stało się trudniej-
sze, kiedy zmarli jej ro-
dzice i została zupełnie 
sama. Kolejnym ciosem dla kobiety stała się 
choroba i związana z nią operacja. Obecnie 
z uwagi na stan zdrowia nie może wrócić do 
poprzedniej pracy. Pozbawiona wsparcia 
w tych trudnych czasach radzi sobie coraz 
gorzej.

3 kluczowe potrzeby: rower, żywność 
trwała, odzież - bluza lub polar

https://www.szlachetnapaczka.pl/wybor-
-rodziny/rodzina/95717/2178

Magazyn: Siewierz

powiat częstochowski

Pani Aleksandra z Rodziną (5-osobową)

3 dzieci w wieku od 7 do 12 lat

Rodzina pani Aleksan-
dry jest bardzo aktywna 
i pracowita. Przed choro-
bą, która przyszła nagle, 
kobieta była szczęśliwa 
i spełniała się. Choroba 
pani Aleksandry (zespół 
Devica) zmieniła życie rodziny. Najtrudniej-
szym aspektem obecnie jest opieka na pa-
nią Aleksandrą i Patrykiem, który również 
choruje. Mąż respondentki pracuje na pełen 
etat, starając się utrzymać rodzinę.

3 kluczowe potrzeby: kabina prysznicowa, 
ubrania, żywność

Szczegółowa lista potrzeb: https://www.
szlachetnapaczka.pl/wybor-rodziny/rodzi-
na/99287/2386

Magazyn: Olsztyn, Janów, Mstów

Drużyna Szlachetnej Paczki

- To moja 9 edycja wielkiego pomagania. 
Trudno mi opisać w kilku słowach ten gi-
gantyczny emocjonalny ładunek, który to-
warzyszy Szlachetnej Paczce. To coś piękne-
go docierać do najbardziej potrzebujących 
rodzin i patrzeć jak dzięki wielkiej pomocy 
darczyńców, odzyskują wiarę w lepsze ju-
tro. Akcja daje im poczucie, że nie zostali 
pozostawieni sami sobie, że są wokół nich 
ludzie, którzy chcą im pomóc. Podsumo-
waniem akcji jest Weekend Cudów i chyba 
lepszej nazwy nie można było wymyślić. 
Dla wielu osób to prawdziwy czas, w którym 
dzieją się cuda – dla jednych wydawałoby 
się małe, dla drugich wielkie – mówi Ilona 
Traczyk wolontariusz, lider rejonu i koordy-
nator regionalny Szlachetnej Paczki. 

Wraz z Iloną o jak najlepszy przebieg ak-
cji dbają: Marcin Sojka, Karolina Skowron, 
Kamila Kolasa-Osmólska, Rafał Słociński, 
Olga Kaim, Katarzyna Kciuk, Dominik Ocie-
pa. Gratulujemy! (kk) 

Foto: Szlachetna Paczka

B Ą D Ź  S Z L A C H E T N Y ,  W E S P R Z Y J  R O D Z I N Y
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Wyjątkowemu dokumentowi przyglądała się 
też Europoseł Beata Kempa.

- Jadąc tu, nie spodziewałam się tego, jakich 
emocji tu doznam. Spotkałam się z pięknym 
przekazem, tak sugestywnym. To wielkie 
dzieło reżysera i aktorów. Gdy Tobiasz szedł 
pod górkę, szedł po dobro i sprawiedliwość. 
Po dobro i sprawiedliwość prowadzi droga 
pod górę. Pod górę szedł też Jezus. Tobiasz 
spotykał się z przekleństwami i obelgami. Bar-
dzo często doświadczamy tego, bez względu 
na wykonywany zawód. Gdy padają obelgi, 
zawsze myślę sobie, Jezus musiał wytrzymać 
więcej, gdy szedł na Golgotę. Wtedy odsuwa-
my całe złe myśli - powiedziała Europoseł.

- Role trudne, bardzo trudne, pokonaliście 
wiele barier. Chylę czoła, nie przypuszczałam, 
że doznam tylu wrażeń, że przekażecie tyle 
wartości: wielką i silną wiarę, wychowanie, 
pokorę i posłuszeństwo. Podłożem tego jest 
księga Tobiasza, ale żeby je w taki sposób 
pokazać, to zaprezentowali Państwo wielkie 
dzieło. Czy nas dziś byłoby stać na takie po-
stawy, jak przekazuje księga Tobiasza? To za-
chowanie nauk przekazanych przez ojca mimo 
wielu trudności. Niczego się nie bój, na końcu 
spadnie na ciebie deszcz łask. Chyba tak na-
leży rozumieć ten filmowy przekaz. Rodzina, 
tradycja są dziś wielce zagrożone. Nawet ja 
nie zdawałam sobie sprawy z tego, jak bardzo. 
Pochodzę z rodziny wielodzietnej, moi rodzi-
ce mieli 5 córek, nauczyli nas ciężkiej pracy, 
hartu ducha. 

Zagrożenie jest przepotężne, płynie z róż-
nych nurtów. Każde życie jest cenne. Nikt nie 
ma prawa go przerwać. Teraz mierzymy 
się z falą eutanazji. Od wielu lat walczymy 
z aborcją. Podczas debaty w Parlamencie Eu-
ropejskim mieliśmy minutę, by powiedzieć 
o wartości życia. Był krzyk, była histeria. Uzna-
łam, że trzeba posługiwać się świadectwami, 
że encyklika JPII będzie czymś, czego nie 
wytrzymają. Po wypowiedzi podeszło wielu 
europosłów, powiedziało: zapomnieliśmy, 
że trzeba o to walczyć, wy się nie boicie, nie 
macie oporów. Dlaczego mam się bać mówić 
o tym, czego mnie nauczono?!

Dziś podczas filmu przypomniała mi się 
moja nieżyjąca mama. Powiedziała, gdy star-
towałam do Europarlamentu: pamiętaj, że jak 
znajdziesz kogoś zagubionego, może z małej 

wioski, twoim obowiązkiem jest podać rękę 
i pomóc. Jak tego nie zrobisz, będziesz miała 
ze mną do czynienia. To jest twoje zadanie. I ja 
tę rękę zawsze podaję.

Gdyby była dawno temu zgoda na aborcję 
eugeniczną, to byśmy się dziś spotkali? To 
odpowiedzialni rodzice, którzy wykonują bar-
dzo trudne zadanie! Trzeba się nie dać. Dziś 
mamy wielki atak na wiarę chrześcijańską, 
która przetrwała 2000 lat. Kościół przetrwa. 
Tłumaczymy sobie: nie bój się, bo nie atakują 
słabych. To w was jest siła, wy dziś - kochani 
aktorzy - pokazaliście siłę. Trzeba stać twar-
do na straży wartości - opowiedziała Beata 
Kempa.

- Fenomenem tego Teatru jest to, że to ja je-
stem beneficjentem. Więcej od nich dostaję, 
niż daję - podsumował reżyser Maciej Sikorski.

Niepełnosprawni aktorzy nie boją się od-
powiadać na trudne pytania. Czy trudno jest 
spotkać się i stworzyć teatr? „Z pomocą Bożą 
dajemy radę”!

- Pani Monika Fajer pomaga w ośrodku, 
z którym jestem związany, w Rusinowicach. 
Dziękuję za zaproszenie na to wyjątkowe 
spotkanie. Jestem wzruszony, to spotkanie 
chwyciło mnie za serce. My musimy razem 
się integrować, potrzeba takich chwil jak dziś, 
takich momentów. To misja, którą musimy ra-
zem wykonać! - dodał ks. Kazimierz Tomasik, 
Dyrektor Ośrodka Rehabilitacyjnego pw. św. 
Rafała Archanioła w Rusinowicach.

Europoseł zaśpiewała razem z aktorami pio-
senkę finałową z filmu. Przed publicznością 
zaprezentował się Zespół Śpiewaczy „Zdro-
wianki”.

- Chciałabym bardzo podziękować. To tu się 
poznaliśmy. Bardzo Was podziwiam, jestem 
z Was dumna - powiedziała wzruszona Moni-
ka Fajer.

Spotkanie było też okazją do przekazania 
specjalistycznej torby ratowniczej dla OSP 
Dąbrowno z gm. Niegowa.

Przedstawicielka Amazonek podziękowała 
Europoseł za pomoc i wielkie serce.

Krzysztof Witkowski dodał, że z nieżyjących 
Wielkich, które nas tu sprowadzają, jest Jan 
Paweł II, a z żyjących Monika Fajer.

Katarzyna Kieras

O  R O D Z I N I E  I  Z A G R O Ż O N Y C H  W A R T O Ś C I A C H

Na zaproszenie Moniki  Fajer,  prezes Sol idarnej  Polski  okręgu 28.  obejrzel iśmy w Muzeum Monet i  Medali  Jana Pawła I I  bardzo trudny obraz.  „To-
biasz” to film nakręcony w konwencji czarno-białej, jest adaptacją biblijnej Księgi Tobiasza. Główne role odgrywają niepełnosprawni aktorzy krakowskie-
go Teatru Exit. Są wśród nich osoby niewidome, niepełnosprawne intelektualnie i fizycznie. Pozostałe role odegrali współpracujący z Teatrem aktorzy zawodowi.
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Z człowiekiem wpisanym w historię i historię 
piszącym i odkrywającym ją przed nami, Artu-
rem Rokiem, Powiatowym Konserwatorem Za-
bytków z Będzina rozmawiamy o odkrytym nie-
dawno ważnym na mapie przeszłości zamkiem 
w Koziegłowach. Nasz rozmówca to historyk 
i konserwator-zabytkoznawca ratuje cenne 
historyczne obiekty, badacz, autor publikacji 
naukowych i koncepcji prac konserwatorsko-
-restauratorskich. Można go spotkać na zamku 
w Siewierzu, o którym wie niemal wszystko.

- Mieszkańcy nie tylko powiatu myszkow-
skiego, ale i nawet samych Koziegłów nie 
wiedzą, że ziemia w tej właśnie miejscowości 
skrywa jakieś ruiny. A już tym bardziej trudno 
im uwierzyć, że kiedykolwiek stał tam zamek. 
Co odkryły badania?

Artur Rok: - Tak, to prawda. Zamek w Kozie-
głowach nie zachował się niestety w postaci tak 
„spektakularnej” ruiny, jak większość zamków 
na sąsiedniej Jurze Krakowsko-Częstochow-
skiej, czy w Siewierzu. 

Do dziś został z niego kopiec otoczony czytel-
nymi wałami ziemnymi ze śladami poprzedza-
jącego go podzamcza. Również usytuowanie 
zamku na podmokłych łąkach, z dala od siedzib 
ludzkich powodowało, iż był on mało odwie-
dzany i przez to mało znany. Zamek w Kozie-
głowach był jednak bardzo ważną warownią 
– drugim po Siewierzu zamkiem Księstwa Sie-
wierskiego oraz stolicą funkcjonującego w jego 
ramach (do pocz. XVI w.) tzw. „Baronatu Kozie-
głowskiego”. 

W obecnym sezonie badawczym (2022 r.) eki-
pa z Instytutu Archeologii Uniwersytetu Łódz-
kiego, pod kierunkiem dr. inż. Artura Gintera, 
z którym współpracowałem, odsłoniła cały za-
rys fundamentu wieży bramnej oraz przylegle 
do niej fragmenty kurtyny muru obwodowego. 

Był to największy obiekt architektoniczny 
wchodzący w skład zamku, odsłonięty w tym 
sezonie badawczym. Natomiast z samego kor-
pusu zamku odsłonięto w wąskim wykopie dwa 
fragmenty murów. Rejon ten czeka na przyszłe 
sezony badawcze, w których odsłonimy cały 
zarys głównego budynku warowni.

- Z jakich czasów pochodzi obiekt?

A.R.: - Źródła pisane wskazują na XIV w. jako 
datę powstania murowanego zamku. Historycy 
– po weryfikacji legendarnych danych zawar-
tych w nowożytnych herbarzach (m.in. Papro-
ckiego) – przypisują obecnie jego wzniesienie 
Mściwojowi, łowczemu i podkomorzemu kra-
kowskiemu. Miałoby to mieć miejsce na prze-
łomie lat 40/50. XIV w. Synem Mściwoja był 
słynny Krystyn I, który zapoczątkował znany 
ród „Lisów” koziegłowskich. Być może to on 
rozbudował zamek? 

Tereny Koziegłów, wchodzące wówczas 
w skład księstwa siewierskiego, stanowiły do-
menę książąt cieszyńskich podległych Króle-
stwu Czeskiemu. 

Prowadząc badania, mamy jednakże nadzieję 
uzyskania dokładniejszej daty budowy obiektu 
np. poprzez zastosowanie metod datowania 
termoluminescencyjnego, dendrochronologii 
czy C14. 

Ponadto chcemy określić, jak bardzo został on 
rozbudowany. Wiemy już np., że odkryty funda-
ment wieży powstał później niż mur obronny 
zamku. 

Zamek stanął na starszym, drewniano-ziem-
nym założeniu obronnym (grodzie). Jest ono 
starsze niż murowana warownia, ale na jego 
wydatowanie należy jeszcze poczekać.

- W którym miejscu jest zlokalizowany?

A.R.: - Zamek, a raczej jego relikty, usytuowa-
ny jest na łąkach po zachodniej stronie drogi 
szybkiego ruchu relacji Katowice-Warszawa.

- Jaka jest własność nieruchomości? Czy to 
prywatna działka?

A.R.: - Relikty zamku są własnością gminy 
Koziegłowy.

- Nic nie dzieje się samo, kto dążył do prze-
prowadzenia wykopalisk i jak to się stało, 
że w ogóle do nich doszło?

A.R.: - Pierwszym asumptem było zaintereso-
wanie historią i zabytkami miasta, burmistrza 
Koziegłów pana Jacka Ślęczki. Pracownik Urzę-
du Gminy i Miasta Koziegłowy, z którym ongiś 
długo współpracowałem na zamku w Siewierzu, 
skontaktował się ze mną w sprawie podzielenia 
się moimi doświadczeniami konserwatorskimi 
jako Powiatowego Konserwatora Zabytków 
w Będzinie oraz autora koncepcji restauracji 
zamku w Siewierzu, z prośbą o podpowiedź 
i koncepcję, którą można by zastosować w przy-
padku Koziegłów. 

Taki wstępny pomysł przedstawiłem, suge-
rując jednocześnie, iż konieczne jest najpierw 
przeprowadzenie badań archeologicznych, któ-
re nie tylko pozwolą poznać historię obiektu, 
ale również odsłonić jego fundamenty w celu 
ich późniejszej ekspozycji. 

Zasugerowałem do przeprowadzenia wyko-
palisk Instytut Archeologii w Łodzi i pana dr. inż. 
Artura Gintera, z którym brałem udział w wyko-
paliskach na zamku i Rynku w Siewierzu oraz 
pałacu w Domanicach na Dolnym Śląsku. Artur 
Ginter kieruje w Łodzi nowoczesną pracownią 
termoluminescencji. 

Jest to metoda, którą stosuje się do datowa-
nia materiału ceramicznego. Zastosowaliśmy 
ją przy datowaniu początków zamku w Siewie-
rzu. Tak więc zamek w Koziegłowach „obudziła” 
pasja wielu osób. Jednakże bardzo ważne jest 
tu podkreślenie niezwykle pozytywnego po-
dejścia do tematu pana burmistrza Koziegłów 
Jacka Ślęczki oraz Rady Gminy i Miasta Kozie-
głowy.

- Czy odnaleziono jakieś przedmioty?

A.R.: - Podczas badań odnaleziono bardzo 
dużą ilość zabytków archeologicznych. Odnale-
ziono np. relikty wrót bramy wjazdowej. Zacho-
wały się z nich okucia. Ponadto wystąpiła duża 
ilość monet tzw. denarków jagiellońskich z XV 
w. Ponadto pozyskano oporządzenie jeździe-
ckie w postaci np. ostróg, groty bełtów kuszy, 
kule armatnie.

- Co dalej z obiektem? Czy badania będą kon-

tynuowane i na czym będzie polegał kolejny 
etap?

A.R.: - Prace będą kontynuowane w roku 
następnym. Planowane jest dokładne przeba-
danie obiektu i odsłonięcie jego murów fun-
damentowych – zarówno części mieszkalnej, 
jak i murów obronnych. Finalnie zostaną one 
zakonserwowane i wyeksponowane, a relikty 
zamku udostępnione zwiedzającym. Powsta-
nie rezerwat archeologiczno-architektoniczny. 
Na pewno pojawią się ścieżki dydaktyczne 
i tablice ukazujące jak zamek mógł wyglądać 
w okresie swojej świetności. Cała koncepcja 
projektu jest jednakże uzależniona od prze-
biegu badań archeologicznych i odsłaniania 
nieznanych partii zamku.

- Dziękuję za rozmowę.

Katarzyna Kieras

Tło nie tylko historyczne

To ważne odkrycie na mapie historycznej 
powiatu myszkowskiego, a przede wszystkim 
gminy. Koziegłowy zyskały niebywały skarb, 
o którym głoszono dotychczas wyłącznie le-
gendy. Samorząd będzie dysponentem tej 
perełki. Oby tylko przyszłość okazała się dla 
historii nieco bardziej łaskawa niż w przypad-
ku innej gminy. Miejmy nadzieję, że żadnemu 
przyszłemu decydentowi nie przyjdzie do 
głowy sprzedanie obiektu. Już teraz obecny 
burmistrz zapowiedział starania o uzyskanie 
dofinansowania z nowo ogłoszonego przez rząd 
programu „Polski Ład dla kultury”. Samorządy 
mają otrzymać dofinansowanie na odbudowę 
zabytków na poziomie aż 98% wartości inwe-
stycji. Rząd zapewni na realizację tej wersji PŁ 
trzy miliardy zł.

- Praca przy zabytkach nie tylko spaja prze-
szłość z teraźniejszością i z przyszłością, praca 
przy zabytkach, to także inwestycja w gospo-
darkę lokalną. Wyobraźmy sobie, że to mogą 
być kolejne tysiące, a jak niektórzy liczą, nawet 
ponad 10 tysięcy inwestycji w zabytki w całej 
Polsce. W budynki użyteczności publicznej 
takie jak szkoły, żłobki, przedszkola, domy kul-
tury, remizy. Niektóre z nich są już dzisiaj zabyt-
kami i niszczeją - powiedział Premier Mateusz 
Morawiecki. (kk), Foto: AR i GiM Koziegłowy

WIELKIE HISTORYCZNE ODKRYCIE W KOZIEGŁOWACH
Wszystko wskazuje na to, że opowieści o istnieniu koziegłowskiego zamku to nie żadne bajki. Prowadzone przez ostatnie dwa miesiące badania archeologiczne potwierdzają, że ziemie 

w sercu gminy skrywały ważny historycznie obiekt. Badacze odkryli ruiny, my odkrywamy odrobinę kuchni i pytamy, co sprawiło, że po wielu latach w końcu zdecydowano się na taki krok.
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Jarmarkowe myszkowanie

W świąteczny klimat podczas bożona-
rodzeniowego jarmarku przeniesie nas 
Stowarzyszenie Między Nami. 18 grudnia 
społecznicy po raz kolejny wypełnią Miejski 
Dom Kultury w Myszkowie. Będzie kolorowo, 
pachnąco i przepięknie. Jak co roku będzie 
można kupić wykonane przez rękodzielników 
ozdoby świąteczne, smakołyki. Nie zabraknie 
też strefy twórczej. Jarmark rozpocznie się 
o godz. 12:00 i potrwa aż do 17:30.

Żarki

3 i 17 grudnia w godzinach od 8:00 do 
12:00 na żareckim targu zorganizowany zo-
stanie Jarmark świąteczny połączony z cha-
rytatywną zbiórką na rzecz chorego miesz-
kańca gminy – Przemka Pilisa. Podczas wy-
darzenia wyroby rękodzielnicze zaprezentują 
koła gospodyń z Zaborza, Wysokiej Lelow-
skiej, Jaworznika, Kotowic oraz społeczność 
ukraińska. Na stoiskach kupić będzie można: 
ozdoby świąteczne, ciasta, pierniki, herba-
tę korzenną, grzańca, ukraińskie pielmieni. 
Będzie również spotkanie ze św. Mikołajem. 
W przygotowania zaangażowani są pracow-
nicy UMiG, MGOK, OSP Żarki, Klubu Seniora 
oraz anonimowi mieszkańcy. Zapraszamy do 
wsparcia akcji i zbiórki dla Przemka: https://
www.siepomaga.pl/przemek-pilis

Adwentowy Siewierz

Jak przekonują pracownicy magistratu: 
- Siewierz to miasto o bogatej tradycji han-
dlowej i jarmarcznej. W dzieje naszego re-
gionu wpisane są bowiem liczne przykłady 
kontaktów handlowych, które kształtowały 
się na przestrzeni minionych lat za sprawą 
rzemiosł i wytwórców ludowych. Na prze-
strzeni kilku wieków Siewierz słynął w całej 
okolicy z dużych jarmarków i targów, które 
tutaj się odbywały. Pragnąc przypomnieć 
dawne zwyczaje naszego miasta, od roku 
2015 organizujemy w Siewierzu okolicznoś-
ciowe jarmarki świąteczne – nie tylko jako 
przedsięwzięcie handlowe, lecz również 
artystyczno-kulturalne.

Siewierski Jarmark Adwentowy odbędzie 
się 17 grudnia w godzinach od 9:00 do 15:00 
na tamtejszym rynku. Wszyscy, którzy chcie-
liby zaprezentować swoje wyroby – proszeni 
są o kontakt z Referatem Oświaty, Kultury 
i Promocji Urzędu Miasta i Gminy Siewierz 
przy ulicy Żwirki i Wigury 16. Szczegółowych 
informacji dotyczących zasad i regulaminu 
udziału w jarmarku udzielą Państwu również 
pracownicy Urzędu pod nr. tel. 32 649 94 85.

Pracownicy magistratu zapraszają do 
udziału szczególnie przedsiębiorców, którzy 
oferują tradycyjne wędliny, wypieki, warzy-
wa, owoce, soki, miody oraz inne wyjątkowe 
produkty spożywcze, które będą mogły za-
gościć na świątecznych stołach. Wystawcy 
będą zobowiązani do wypełnienia karty 
zgłoszenia, warto również zapoznać się 
z regulaminem imprezy. Więcej informacji: 
https://www.siewierz.pl/aktualnosci/11416-
-zapraszamy-na-jarmark-adwentowy

(kk)

J A R M A R K I  Ś W I Ą T E C Z N E
D o  B o ż e g o  N a r o d z e n i a  n i e w i e l e  p o n a d  t r z y  t y g o d n i e .  T o  d o b r y  m o m e n t 

na  odwiedzenie  organizowanych lokalnie  jarmarków świątecznych.  Gdzie  będzie  moż -
n a  k u p i ć  s p e c j a l n i e  p r z y go t ow a n e  ozd o by  b ożo n a ro d ze n i owe  c z y  k u l i n a r n e  s p e c j a ł y ?

Jarmark 
B O Ż O N A R O D Z E N I O W Y

W  M D K  M Y S Z K Ó W   

12 .00- 17 .30  
18  GRUDNIA 2022  

W PROGRAMIEW PROGRAMIE
STOISKA PRZEPEŁNIONE

MAGIĄ
ŚWIĄTECZNE PRZYSMAKI

STREFA TWÓRCZA 

Kiedy słyszysz taką diagnozę, wszystkie dotychczasowe troski przestają mieć zna-
czenie. Twoja codzienność w ułamku sekundy zostaje przewartościowana. Nie ma 
czasu na strach i wylewanie łez. Trzeba działać. Tu i teraz. Bo nagle czas staje się 
Twoim wrogiem. Z każdym kolejnym dniem choroba odbiera więcej sił. Nie mogę 
pozwolić, by odebrała i życie.

Choruję na nowotwór złośliwy, glejak nieoperacyjny III stopnia. Przeszedłem już 
radioterapię i 6 cykli chemioterapii. Przygotowały mnie one do nowoczesnej formy 
leczenia, która jest moją ostatnią szansą. To immunoterapia w klinice w Niemczech. 
W Polsce ta forma walki z nowotworem nie jest niestety dostępna. Dlatego wyjazd 
i leczenie wiążą się z ogromnymi kosztami. Chcę żyć, mam w sobie jeszcze dużo 
siły! Wierzę, że ta forma terapii podaruje mi jeszcze wiele szczęśliwych chwil. Nie-
stety nie jestem w stanie sam jej opłacić... Dlatego proszę, daj mi więcej czasu. 
Wiem, że wszystko jest możliwe! Również dłuższe życie pomimo glejaka.

Przemek
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M U Z Y C Z N I E  W  N I E P O D L E G Ł O Ś Ć
104. rocznicę odzyskania przez Polskę niepodległości obchodzono w powiecie myszkowskim w sposób nietypowy. Czas świąteczny był okazją do zaprezentowa-

nia przed publicznością spektaklu „Teo marzenie o niepodległości” i odegrania niesamowitego Koncertu Patriotycznego „Nie zabiorą Ci Ojczyzny, jeśli nosisz ją w sercu…”.

6 listopada na deskach MDK w Myszkowie wystawiony 
został autorski musical „Teo marzenie o niepodległości”. 
To historia bitwy pod Mrzygłodem i jej dowódcy płk. Teo-
dora Cieszkowskiego opowiedziana w nietypowy sposób. 
Pomysłodawcami projektu byli Sebastian Ruciński i Tomasz 
Wójcik. Na realizację musicalu, dzięki wsparciu Europoseł 
Jadwigi Wiśniewskiej, pozyskano środki z programu „Nie-
podległa”, wkład wniosła również Gmina Myszków.

- Mając już zabezpieczone środki, dwóch pomysłodaw-
ców, scenarzystkę i reżyserkę w osobie Eweliny Rucińskiej 
oraz choreografa Martę Muszczak, prace nad spektaklem 
mogły ruszyć z miejsca, tym bardziej że przez szereg lat 
zarówno studio wokalne, jak i Mała Akademia Gitary, Mło-
dzieżowa Orkiestra MDK, dwa teatry oraz zaprzyjaźnieni 
wokaliści stanowili bazę osobową i zaplecze do wystawie-

nia spektaklu. Organizacja spoczywała na barkach scena-
rzysty, choreografa, ale i pracowników Miejskiego Domu 
Kultury. 

W ten pierwszy i mam nadzieję nie ostatni musical, zaan-
gażowali się dokładnie wszyscy, każdy w swoim zakresie. 
Tak duże przedsięwzięcie wymagało pracy ogromu ludzi 
i każdy, kto dołożył do niego nawet najmniejszą cegiełkę, 
zasługuje na brawa. 

Przygotowanie i wystawienie tego spektaklu ma jedną, 
najważniejszą wartość dodaną - mamy w Myszkowie super 
ludzi. Zdolnych, otwartych artystów z pomysłami i odwagą 
oraz klimat, by takie przedsięwzięcia mogły być realizo-
wane. I to jest najpiękniejsze – podsumowali pracownicy 
UM Myszków.

Na patriotyczną nutę Orkiestra Dęta z Pińczyc pod batu-
tą dyrygenta Wojciecha Pompki odegrała wyjątkowy kon-
cert. „Nie zabiorą Ci Ojczyzny, jeśli nosisz ją w sercu…” 
wybrzmiał we wnętrzach kościoła pw. św. Marii Magdale-
ny w Koziegłowach 13 listopada. 

Wraz z utalentowanymi muzykami z Pińczyc wystąpili: 
piosenkarka i kompozytorka Kasia Moś, tenor Grzegorz 
Rogut, baryton Michał Kiepura. Muzyczna uczta rozpoczę-
ła się od wspólnego odśpiewana Mazurka Dąbrowskiego. 

W repertuarze artystów znalazły się pieśni patriotyczne: 
„Marsz Pierwszej Brygady”, „Jak to na wojence ładnie”, 
„O mój rozmarynie”, „Szara piechota” i wiele innych. 
Gospodarzem miejsca był proboszcz parafii pw. św. Ma-
rii Magdaleny w Koziegłowach ks. dr Robert Nemś. Or-
ganizatorami wydarzenia byli: Burmistrz Gminy i Miasta 

Koziegłowy Jacek Ślęczka, dyrektor Szkoły Podstawowej 
w Pińczycach Joanna Sularz, Stowarzyszenie dla Pińczyc. 

Wydarzenie zostało dofinansowane ze środków Instytu-
tu Dziedzictwa Myśli Narodowej im. Romana Dmowskiego 
i Ignacego Paderewskiego w ramach Funduszu Patriotycz-
nego edycja 2022 Wolność po polsku oraz przez Gminę 
i Miasto Koziegłowy.

- Serdecznie dziękujemy za owocną współpracę i mamy 
ogromną nadzieję, że to dopiero jej początek! Frekwencja 
na tymże koncercie przeszła nasze najśmielsze oczekiwa-
nia – podziękowali licznie przybyłym na wydarzenie mu-
zyczne przedstawiciele Orkiestry. (kk)

Foto: UM Myszków, GiM Koziegłowy
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W s z y s c y  m a m y  j e d n ą  d r u ż y n ę  –  d r u ż y n ę  p r a w  d z i e c k a ! 
20 listopada obchodziliśmy Międzynarodowy Dzień Praw Dziecka. Ta data nie jest przypadkowa – upamiętnia uchwaloną 20 listopada 1989 

roku „Konwencję o prawach dziecka”. W tym roku ten wyjątkowy dzień będzie upływał pod hasłem tolerancji i przeciwdziałania dyskryminacji. 

W 1989 roku Organizacja Narodów Zjed-
noczonych przyjęła konwencję, która gwa-
rantuje wszystkim dzieciom na świecie ich 
prawa. „Konwencja o prawach dziecka” 
ma za zadanie chronić dzieci i wspierać je   
w prawidłowym rozwoju. W tym roku cele-
bracji Międzynarodowego Dnia Praw Dziecka 
towarzyszy ważny przekaz – chcemy zwrócić 
uwagę na kwestie różnorodności i tolerancji 
oraz przeciwdziałać dyskryminacji. 

Ws z y s c y  j e s t e ś m y 
częścią Drużyny Praw 
Dziecka! - zobacz film  
z Ambasadorem Dobrej 
Woli UNICEF Robertem 
Lewandowskim

Prawa dziecka dotyczą 
wszystkich dzieci – niezależnie od pocho-
dzenia, koloru skóry, płci, języka, wyznania, 
poglądów, przynależności kulturowej, nie-
pełnosprawności, czy poziomu zamożności. 
Każde dziecko jest równe wobec prawa i nie 
powinno doświadczać niesprawiedliwego 
traktowania. Podnoszenie świadomości do-
tyczącej tolerancji, zarówno pośród dzieci 
jak i dorosłych, stanowi klucz do tworzenia 
przyjaznych warunków do życia i rozwoju dla 
wszystkich dzieci. 

„W tym roku Międzynarodowy Dzień Praw 
Dziecka obchodzimy pod znakiem inkluzyw-
ności, równości i tolerancji. To wartości, które 
UNICEF stara się promować na całym świecie 
i które powinny dotyczyć każdego dziecka. 
Nie byłoby to możliwe bez wsparcia naszych 
darczyńców, partnerów, Ambasadorów Do-
brej Woli, ale także przyjaciół i sympatyków. 
To dzięki nim możemy nieść pomoc najbar-

dziej potrzebującym dzieciom i każdego dnia 
skutecznie walczyć o ich prawa – powiedziała 
Renata Bem, Zastępca Dyrektora Generalnego 
Polskiego Komitetu Narodowego UNICEF.

Ze względu na wojnę w Ukrainie, kwestia 
wspierania dzieci bez względu na to, skąd po-
chodzą, ma w tym roku szczególny wydźwięk 
dla UNICEF w Polsce. W marcu, w rekordowym 
czasie, powstało Biuro Reagowania Kryzyso-
wego UNICEF w Polsce, które wspiera rodziny 
uciekające przed wojną. Biuro współpracuje 
z władzami krajowymi i samorządami, a także 
z organizacjami społeczeństwa obywatelskie-
go, aby dzieci uczyły się, były zdrowe i bez-
pieczne. 

„Polska udzieliła kluczowego, historycz-
nego wsparcia dla UNICEF i praw dziecka, 
dzięki pomysłodawcy organizacji, Ludwikowi 
Rajchmanowi i poprzez zainicjowanie proce-
su opracowania Konwencji o prawach dziecka 
w 1979 roku”, powiedział Rashed Mustafa, 
Krajowy Koordynator Biura Reagowania Kry-
zysowego UNICEF w Polsce. „Nie jest więc 
zaskoczeniem, że zarówno Polacy, jak i wła-
dze w kraju z otwartymi sercami i ramiona-
mi wspierają dzieci-uchodźców z Ukrainy. 
Jesteśmy dumni, że możemy współpracować 
z Polską, aby zapewnić, że wszystkie dzieci, 
zwłaszcza te najbardziej potrzebujące, mogą 
korzystać ze swoich podstawowych praw 
zapisanych w Konwencji o prawach dziecka. 
Jesteśmy także bardzo szczęśliwi, że razem 
z naszymi kolegami z Polskiego Komitetu 
Narodowego możemy świętować Międzyna-
rodowy Dzień Praw Dziecka.”  

Biuro Reagowania Kryzysowego UNICEF 
w Polsce wspiera wszystkie dzieci w dostę-

pie do edukacji formalnej i nieformalnej oraz 
rozszerza możliwości nauki dla około 500 
000 najmłodszych w Polsce. Z kolei 585 000 
dzieci, nastolatków i opiekunów otrzymuje 
obecnie wsparcie w zakresie zdrowia psy-
chicznego, a 350 000 uchodźców korzysta 
z artykułów higienicznych. Z kolei w zakre-
sie partycypacji młodzieży w życiu społecz-
nym, w okresie letnim 150 000 nastolat-
ków z Ukrainy i Polski skorzystało z letnich 
obozów, które obejmowały edukację, zaba-
wę, wsparcie zdrowia psychicznego, naukę 
umiejętności życiowych oraz lekcje języka 
polskiego.

W tym roku UNICEF Polska po kolejny raz 
kolejny zaprosił do świętowania Między-
narodowego Dnia Praw Dziecka placówki 
edukacyjne z całej Polski. Udział w obcho-
dach zadeklarowało już ponad 2000 szkół 
i przedszkoli. We wszystkich placówkach, 
które zgłosiły się do naszej akcji, obędą się 
zajęcia edukacyjne poświęcone tematyce 
praw dziecka. Dla nauczycieli udostępniliśmy, 
specjalnie przygotowany, bogaty pakiet ma-
teriałów dydaktycznych. Szkoły i przedszkola 
mogą też okazać solidarność ze wszystkimi 
dziećmi na świecie, szczególnie tymi których 
prawa nie są respektowane, poprzez udział 
zaproponowanych przez nas w wydarzeniach 
specjalnych: grach, zabawach, malowaniu 
murali czy niebieskich marszach. 

W tym roku do udziału w świętowaniu 
Międzynarodowego Dnia Praw Dziecka za-
prosiliśmy również naszych partnerów bi-
znesowych. Firmy chętnie włączają się w ten 
szczególnie ważny dla naszej organizacji 
dzień poprzez aktywną komunikację infor-

macji związanych z prawami dziecka w social 
mediach oraz poprzez wydarzenia dla pra-
cowników. 

Źródło: UNICEF

Przetrwał w nienaruszonym stanie 90 lat, 
w tym trudny okres II wojny światowej. Ukry-
to go wówczas w dzwonnicy koziegłowskiego 
kościoła pw. św. Marii Magdaleny.

W tym roku, dokładnie 4 listopada w Kozie-
głowach obchodzono rocznicę nadania sztan-
daru Kołu Gospodyń Wiejskich Ziemianki.

Sztandar ufundowany i przekazany został 
„Ziemiankom” w 1932 roku. Udało mu się 
bez uszczerbku przetrwać wojnę, po niej, 
zabrawszy go do domu, opiekowała się nim 
Maria Chachulska. Po jej śmierci córka - Zofia 
Kupczyk przekazała sztandar wraz z aktem 
poświęcenia przewodniczącej KGW - Zofii 
Noszczyk. To dzięki jej inicjatywie i wsparciu 

sponsora, sztandar odrestaurowano.

Piękny jubileusz wraz z „Ziemiankami” 
uczciły, występując: KGW Lgoczanki, KGW 
Cynków, KGW Nowowsianki, Zespół Regio-
nalny „Złoty Kłos” ze Starej Huty, KGW My-
słowianki. (kk)

S Z T A N D A R O W Y  J U B I L E U S Z
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„NIECH TO USŁYSZĄ”

Wo j c i e c h  C h m i e l a r z

J a k u b  Ć w i e k

Sekrety kolorów to fascynujące historie 75. 
niezwykłych  odcieni i barw!

„ S e k r e t y  k o l o r ó w ”

Kassia St Clair

Kolor pchli. Brąz egipski. Alizaryna. Czerwień wyścigowa. 
Heliotrop. Ultramaryna. Błękit elektryczny. Świat kolorów jest 
znacznie bogatszy, niż mogłoby się wydawać! Co wspólnego 
z barwami mają ekscentryczne królowe i ciekawscy naukowcy, 
samice żuka z rodziny Kermesidae, kruche minerały, nieudane 
naukowe eksperymenty i nieprane nocne koszule? 

Brytyjska dziennikarka Kassia St Clair podąża tropem niesa-
mowitych historii, w których nauka miesza się z modą, polityka 
ze sztuką, a geologia z motoryzacją, i przedstawia najciekaw-
sze opowieści dotyczące kilkudziesięciu mniej lub bardziej 
znanych odcieni i kolorów. Od słynnego błękitu Picassa i bieli, 
która chroniła przed zarazą, przez kwaśną żółć, irlandzką zie-
leń, punkowy róż i krwawy szkarłat, po cesarską purpurę. 

Książka Kassi St.Clair to wyjątkowe studium ludzkiej cywi-

lizacji opowiedziane przez pryzmat barw. To żywa historia 
naszej kultury, którą czyta się z wypiekami na twarzy. 

Kassia St. Clair – pisarka, kulturoznawczyni, dziennikarka 
i specjalistka od kolorów. „Sekrety kolorów” to jej debiut, zo-
stał przetłumaczony na ponad 20 języków.

"Olśniewająca i żywa historia kolorów, od więdnących żół-
tych słoneczników Van Gogha po zabójczą zieleń Turnera i naj-
ciemniejszy okres Picassa" - MAIL ON SUNDAY: 

"Rozwijająca umysł wycieczka po świecie bez wychodzenia 
z pudełka z farbą. Każdy kolor ma swoją historię, a oto niektóre 
z najbardziej pociągających, niepokojących i prowokujących 
do myślenia" - SIMON GARFIELD: 

Premiera: 9 listopada

W czasie sesji nagraniowej Maggie, sławna piosenkarka, 
zostaje uprowadzona przez zamaskowanego napastnika. 
Nieoczekiwanie udaje jej się dodzwonić do jednej ze sta-
cji radiowych. Przerażona kobieta domaga się wpuszczenia 
na antenę – jeśli to nie nastąpi, zostanie zabita. Brutalny 
porywacz stawia kolejne warunki: jeśli Maggie ma przeżyć, 
cała Polska musi wysłuchać kolejnych fragmentów jego hi-
storii. Bedzie dzwonił codziennie…

Zagadkę chcą rozwikłać Edyta, reporterka rozgłośni, oraz 
Artur, autor kryminałów i podkaster.

Komu można zaufać, a kto okaże się zdrajca?

Czy świat usłyszy opowieść tajemniczego mężczyzny w masce?

Premiera: 23 listopada

Przerażający telefon do radiowego studia  
i dziennikarskie śledztwo, które prowadzi między 

największe polskie gwiazdy i celebrytów.

Obsesja, która może kosztować ludzkie życie.

Brutalna zbrodnia i tajemnica skrywana przez 
lata.

Wojciech Chmielarz - pisarz, scenarzysta i dziennikarz, publiko-
wał m.in.w „Pulsie Biznesu”, „Polityce” i „Pressie”. Przez kilka lat 
prowadził serwis internetowy poświęcony tematyce przestępczo-
ści zorganizowanej, gospodarczej i terroryzmowi. Spod jego pióra 
wyszła seria bestsellerowych książek o komisarzu Jakubie Mortce, 
cykl gliwicki oraz thrillery psychologiczne Żmijowisko i Wyrwa. Te 
dwie ostatnie doczekały się ekranizacji. Razem z Jakubem Ćwiekiem 
napisał słuchowisko Skowyt.

Jakub Ćwiek - pisarz, stand-uper i scenarzysta. Autor ponad trzy-
dziestu książek,w tym bestsellerowych cykli fantastycznych Kłamca 
i Chłopcy, oraz popularnych powieści kryminalnych i sensacyjnych 
takich jak Szwindel, Topiel i Drelich. Aż dziesięciokrotnie nominowa-
ny do nagrody im. Janusza A. Zajdla dla najlepszych tekstów z dzie-
dziny fantastyki. Nagrodę te otrzymał w 2012 roku. Ćwiek to rów-
nież scenarzysta bardzo dobrze przyjętych produkcji audio: serialu 
Jednooki król, słuchowiska Robin Hood i Szmaragdowy Król, oraz 
stworzonego razem z Wojciechem Chmielarzem serialu Skowyt.
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7 października br. Sejm przyjął ustawę 
zamrażającą ceny prądu w 2023 roku. 
Ustawa przewiduje roczny limit zużycia 
energii elektrycznej w gospodarstwie do-
mowym wynoszący 2000 kilowatogodzin 
(kWh). Osobom z niepełnosprawnościami, 
rodzinom z Karą Dużej Rodziny przysługu-
ją wyższe limity, odpowiednio 2600 kWh 
i 3000 kWh. 

W przypadku nadwyżki ponad limit, jej 
rozliczenie nastąpi zgodnie z taryfą wy-
znaczoną na 2023 r. Ustawa przewiduje 
specjalny dodatek dla gospodarstw domo-
wych, które zużywają energię elektryczną 
na cele grzewcze np. wykorzystując do 
tego pompy ciepła.  

Warunkiem koniecznym  do uzyskania 
dodatku będzie wpis do Centralnej Ewi-
dencji Emisyjności Budynków. Czy wpro-
wadzone ustawą limity zachęcą nas do 
oszczędzania energii w domu?

Najprostszym sposobem na ograniczenie 
zużycia prądu jest maksymalne wykorzy-
stanie światła dziennego. Warto zatem 
tak zaplanować swoje prace aby te, które 
wymagają światła wykonać w pierwszej 
części dnia. 

Kolejnym prostym sposobem, o którym 
bardzo często zapominamy jest wyłącza-

nie światła w pomieszczeniach, w których 
nie przebywamy. Duży efekt osiągniemy 
również wymieniając nasze oświetle-
nie na energooszczędne. Żarówki LED to 
oszczędność nawet 25%. 

Bardzo często popełnianym błędem jest 
pozostawianie sprzętów w trybie „stand-
by” oraz wtyczek i ładowarek w gniazd-
kach. Sprzęty te nadal zużywają energię 
generując niepotrzebne koszty.

Jeżeli w kuchni posiadasz kuchenkę 
elektryczną lub płytę indukcyjną dobrym 
sposobem na oszczędności będzie goto-
wanie pod przykryciem, co nie tylko przy-
spieszy czas przygotowania posiłków, ale 
również zaoszczędzi 30% energii zużywa-
nej na ten cel. 

Dobrym nawykiem w kuchni będzie 
również powstrzymanie się od otwierania 
drzwiczek piekarnika w trakcie pieczenia.  
Zmywarkę włączaj tylko przy pełnym za-
ładowaniu, a pralkę z pełnym wsadem. 
Wyeliminujesz w ten sposób „puste prze-
biegi”, które generują dodatkowe koszty.

Przy wyborze sprzętów kieruj się real-
nymi potrzebami, inne będą dla dwuoso-
bowej rodziny, a inne np. dla pięcioosobo-
wej. Umiejętne korzystanie ze sprzętów 
gospodarstwa domowego jest kluczem do 

racjonalnego zużycia prądu.

Energia elektryczna jest podstawą na-
szego funkcjonowania. W Polsce jej wy-
twarzanie oparte jest przede wszystkim 
na procesie spalania węgla kamiennego 
i brunatnego w elektrowniach i elektro-
ciepłowniach. 

Wykorzystanie tych surowców jest 
uciążliwe dla środowiska. Dlatego mądre 
gospodarowanie energią elektryczną nie 
tylko pozwoli zaoszczędzić pieniądze, ale 
również zmniejszy obciążenie środowiska 
naturalnego.

Tekst powstał w celach informacyjno-
-edukacyjnych, w ramach realizacji Pro-
jektu LIFE „Śląskie. Przywracamy błękit”. 
Kompleksowa realizacja Programu ochro-
ny powietrza dla województwa śląskiego. 

Autor: Dominika Bukalak-Gaik 
Ekodoradca Subregionalny

J A K  O S Z C Z Ę D Z A Ć  E N E R G I Ę  W  D O M U ?
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adres: ul. Plebiscytowa 19, 40-035 Katowice
Kancelaria / Centrala telefoniczna - tel. 32 60 32 200, fax: 32 60 32 201 
e-mail: biuro@wfosigw.katowice.pl
Kancelaria (biuro podawcze) czynne w godzinach 7.30 - 15.30

Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Z R Ó W N O W A Ż O N A  G O S P O D A R K A  Z A S O B A M I  S U R O W C Ó W 
NATURALNYCH I RACJONALNA GOSPODARKA ZASOBAMI GLEBOWYMI

O G Ł O S Z E N I E  O  N A B O R Z E 
W N I O S KÓ W  O  D O F I N A N S O WA N I E 
W RAMACH PROGRAMU REGIONALNEGO 
WSPARCIA EDUKACJI  EKOLOGICZNEJ

Poziomo:

1. Można go znaleźć w poszyciu dachu lub 
w rurach doprowadzających wodę, jest szkod-
liwy dla organizmu.

4. Nienaturalne zjawisko atmosferyczne pole-
gające na współwystępowaniu zanieczyszczeń 
powietrza spowodowanych działalnością czło-
wieka oraz niekorzystnych naturalnych zjawisk 
atmosferycznych.

5. Ustawione wzdłuż drogi, chronią przed ha-
łasem.

6. Musimy ją oszczędzać, może pochodzić 
na przykład z wiatru lub słońca.

7. Forma przetwarzania wtórnego odpadów, 
w wyniku którego powstają wyroby o wartości 
wyższej.

Pionowo:

2. Jej dzień obchodzimy 22 kwietnia.

3. Kolor pojemnika lub worka, do którego 
wrzucamy papier.

E K O  K R Z Y Ż Ó W K A

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Katowicach ogłasza nabór 
wniosków o dofinansowanie w ramach Programu 
Regionalnego Wsparcia Edukacji Ekologicznej. 
Wybrane zadania będą dofinansowane ze środ-
ków Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej.

Cel programu: Podnoszenie poziomu świado-
mości ekologicznej, upowszechnianie wiedzy, 
aktywizacja społeczna, budowanie społeczeń-
stwa obywatelskiego i kształtowanie postaw 
proekologicznych społeczeństwa.

Obszary tematyczne:
- Ochrona środowiska, gospodarka wodna 

i zrównoważony rozwój.
- OZE i efektywność energetyczna.
- Przeciwdziałanie emisjom.
- Fundusz Niskoemisyjnego Transportu.
Warunki dofinansowania:

Alokacja środków na realizację zadań wynosi 
1 500 000,00 zł. Intensywność dofinansowania 
w formie dotacji wynosi do 90%. Maksymalna 
kwota dofinansowania dla jednego beneficjenta 
wynosi do 150 000 zł.

Nabór wniosków skierowany jest do:
- jednostek samorządu terytorialnego i ich jed-

nostek organizacyjnych,
- związków metropolitalnych,
- instytucji kultury,
- uczelni wyższych,
- stowarzyszeń oraz związków stowarzyszeń,
- fundacji,
których przedmiotem działalności jest ochrona 

środowiska lub edukacja ekologiczna, które nie 
działają w celu osiągnięcia zysku, przeznaczają 
całość dochodu na realizację celów statutowych.

Wnioski będą przyjmowane od dnia 
15.11.2022 r. do dnia 15.01.2023 r. do 
godz.15:30, wyłącznie w formie elektronicznej 
za pośrednictwem elektronicznej Platformy Usług 
Administracji Publicznej (ePUAP), na elektronicz-
ną skrzynkę podawczą WFOŚiGW.

Kontakt z Zespołem Ochrony Przyrody, Edukacji 
Ekologicznej i Profilaktyki Zdrowotnej: tel. 32 60 
32 387, 32 60 32 375, 32 60 32 374, 32 60 32 
379.

Źródło: WFOŚiGW Katowice

Do XIX wieku człowiek bez większych 
skutków ingerował w środowisko. Przyroda 
z łatwością radziła sobie z tymi nieznacz-
nymi zmianami, dążąc do równowagi. Jed-
nak po XIX wieku działalność człowieka 
w środowisku naturalnym doprowadziła do 
znacznych, często nieodwracalnych zmian. 
Degradacja wymusiła na populacji ludzkiej 
poznanie procesów przyrodniczych i do-
stosowanie własnego środowiska do życia 
w zgodzie z naturą. 

Takie działanie to nic innego jak zrówno-
ważony rozwój. Definiuje się go jako proces 
mający na celu zaspokojenie aspiracji roz-
wojowych obecnego pokolenia w sposób 
umożliwiający realizację tych samych dążeń 
przez następne pokolenia. Proces ten wy-
maga także racjonalnego gospodarowania 
zasobami planety.

Zasoby naturalne dzielimy na niewy-
czerpywalne (powietrze, woda) i wyczer-
pywalne – odnawialne (gleby, lasy) oraz 
nieodnawialne (węgiel, ropa naftowa, gaz 
ziemny). W przypadku zasobów natural-
nych niewyczerpywalnych ich racjonalne 
gospodarowanie polega przede wszystkim 
na ograniczeniu emisji zanieczyszczeń. 

Konieczne jest również racjonalne go-
spodarowanie zasobami wyczerpywal-
nymi. Dobrym przykładem realizowania 
koncepcji zrównoważonego rozwoju jest 

gospodarka leśna. Kiedyś leśnictwo oparte 
było na potrzebach technicznych, tworzo-
no monobloki – lasy jednego gatunku. Dziś 
gospodarka leśna opiera się na zapisach 
ustawy o lasach oraz o zachowaniu narodo-
wego charakteru strategicznych zasobów 
naturalnych kraju. Prowadzi się ją według 
zasad powszechnej ochrony, trwałości 
utrzymania, ciągłości i zrównoważonego 
wykorzystania wszystkich funkcji oraz po-
większania zasobów lasu. 

Znacznie trudniejszą materią z katalogu 
odnawialnych zasobów wyczerpywalnych 
są gleby. Wymagają dłuższego czasu rekul-
tywacji i powinny być bardziej chronione. 
Racjonalne gospodarowanie środowiskiem 
glebowym określają zasady Wspólnej Poli-
tyki Rolnej UE. Mają zapobiegać najwięk-
szym glebowym zagrożeniom: degradacji fi-
zycznej w wyniku zagęszczania i zasklepia-
nia gleb, erozji i zakwaszania, intensyfikacji 
procesów utraty substancji organicznej, 
niekorzystnych zmianom bioróżnorodności, 
gromadzenia się zanieczyszczeń w glebach 
czy suszom glebowym. 

Przykładem racjonalnego gospodarowa-
nia glebą jest Ogólnopolski program re-
generacji środowiskowej gleb poprzez ich 
wapnowanie. To proces polegający na sto-
sowaniu nawozów wapniowych, które mają 
odkwasić glebę i poprawić jej właściwości 

– chemiczne, fizyczne i przede wszystkim 
biologiczne. Ze zrównoważoną gospodarką 
glebową wiąże się pojęcie permakultury. 
To sposób gospodarki rolnej polegający 
na troszczeniu się o planetę, by wszystkie 
systemy życia mogły przetrwać i rozwijać 
się, troszczenie się o ludzi, by mieli dostęp 
do niezbędnych do życia dóbr, dzielenie 
się nadmiarem. Koncepcja realizuje zasady 
rolnictwa ekologicznego, agroleśnictwa czy 
rolnictwa zintegrowanego. 

Rekultywacja i recykling stanowią współ-
cześnie główne sposoby racjonalnego go-
spodarowania zasobami środowiska przy-
rodniczego. Racjonalne gospodarowanie 
środowiskiem przyrodniczym polega także 
na rewitalizacji terenów poeksploatacyj-
nych. Dobrym przykładem jest tworzenie 
w miejscu dawnych kamieniołomów par-
ków. Rekultywowane miejsce dostaje nowe 
życie. 

Recykling zakłada zachowanie zasobów 
naturalnych poprzez odzyskiwanie surow-
ców z produktów odpadowych i wykorzy-
stywanie ich do produkcji nowych. Zasadą 
działania recyklingu jest maksymalizacja 
ponownego wykorzystania materiałów od-
padowych, z uwzględnieniem minimalizacji 
nakładów na ich przetworzenie. 
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